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خارجى خوانى

بیگانگان در میان ما؟
انتشار خبری در یواس ای تودی درباره دیدن موجودات فرازمینی سبب شده تا بار دیگر درباره یوفوها و 

ناشناخته ها در رسانه های مختلف سخن گفته شود.
 موجود سه متری

فیلمی درباره دیدن موجودات فرازمینی منتشــر شده اســت؛ آن هم در یک روزنامه معروف و با تأیید 
پلیس لاس وگاس. این فیلم معروف با دوربین خاص پلیس از پشــت خانه ای که اهالی آن مدعی دیدن 
یوفو ها شــده بودند، منتشر شده است. پلیس تماس ۹۱۱ را نیز منتشر کرده است. این اتفاق مربوط به ماه 
پیش اســت. یکی از ســاکنان منطقه لاس وگاس از حضور فرازمینی ها در حیاط خلوت خود گزارش  داده 
است؛ آن هم حدود یک ساعت بعد از اینکه پلیس محلی شاهد سقوط یک شیء از آسمان بود. دو نفر از 
افسران پلیس ســقوط شیء نورانی از آسمان را تأیید کردند. تحقیقات درباره ماوراءالطبیعه بودن از سوی 
پلیس ادامه یافته  اما هنوز هیچ پاســخی از ســوی مقامات رسمی ارائه نشده است. حوالی ساعت ۱۱:۵۰ 
شــب، به گزارش کانال تلویزیونی محلی News Now ۸، در ۳۰ آوریل، فیلم دوربین بدن  یک افسر پلیس 
متروپولیتن لاس وگاس، یک شیء درخشان را که آسمان را می شکافد، ضبط کرد. بعد از آن بود که یکی از 
ساکنان لاس وگاس نیز مدعی دیدن یوفوها شد. ساکنان خانه می گویند این موجود چشمان درشت و براقی 
داشــت، با ارتفاع نزدیک به سه متر (هشــت فوت)! رسانه های مختلف در چند روز گذشته به این مسئله 
پرداخته اند. آنان این موجودات و اتفاقات را با عنوان دیدن «UAP» در سرتاســر جهان بررســی می کنند. 
البته از نظر همگان دانســته هایمان درباره این ناشناخته فقط درباره یک موضوع قطعی است و آن اینکه 
«گزارش دیدن آنها ادامه خواهد یافت»  اما درباره اینکه چه هستند، اطلاع خاصی نداریم. در آخرین مورد 
که اول می  گزارش داده شده است، این خانواده به پلیس گفته اند که آنها «موجود بزرگی» را دیده اند که 
«قد بلند و ۱۰ فوتی» داشت. افسر به خانواده گفت که توصیفات آنها با مشاهداتی که یک افسر دیگر هشت 
دقیقه قبل در آسمان دیده بود، مطابقت دارد. طبق گزارش یو اس ای تودی، دفتر مدیر اطلاعات ملی در ۱۲ 
ژانویه فاش کرد دولت ایالات متحده بیش از ۵۱۰ گزارش از «پدیده های هوایی ناشــناس» را از اواخر سال 
۲۰۰۴ تا اواسط سال ۲۰۲۲ دریافت کرده است که صدها مورد از آن تنها در سال ۲۰۲۱ گزارش شده اند. در 
این گزارش اشــاره ای به احتمال وجود حیات فرازمینی نشده است  اما گفته شده مشاهده ها «همچنان در 
حریم هوایی محدود یا حســاس رخ می دهد و نگرانی های احتمالی در مورد ایمنی پرواز یا فعالیت های 

جمع آوری دشمن را برجسته می کند».
 کشتی پرنده در مکزیک

این فیلم منتشر شده سبب شده تا برخی رسانه ها، فیلم ها و تصاویری که در گذشته نیز زیاد مورد توجه 
قرار گرفته بودند، مجددا ارزیابی کنند و به مرور برخی از آخرین مشاهده های گزارش شده ناشناخته بپردازند. 
عکسی از یک شیء ناشناخته در بالای استادیوم فوتبال بنیتو خوآرز در مکزیک، محققان را هیجان زده کرد؛ 
از جمله یوفولوژیست معروف «جیمی ماوسان» که آن را به عنوان «کشتی با منشأ غیرانسانی» توصیف کرد. 
این عکس یک شــیء تیره شبیه بشقاب پرنده را در نزدیکی یک خورشید درخشان در پشت استادیوم در ۱۴ 
ژانویه در هنگام بازی دو تیم «براووس» و «تیخوانا خولوس» نشان می دهد. حساب توییتر «اف سی خوارز» 
پس از آن در توییتی اطلاع داد که این عکس با کامپیوتر کیفیتش بهتر و آنالیز شــده است. ماوسان نیز در 
توییتر نوشــت: «من این شیء را که با تجهیزات هوش مصنوعی تجزیه و تحلیل شده به اشتراک می گذارم. 
این نشان می دهد که ما با یک پدیده غیرعادی ناشناس روبه رو هستیم». ماوسان بیش از سه دهه را صرف 

تحقیق درباره مشاهده یوفوها کرده است. او یک برنامه در تلویزیون مکزیک با عنوان «هزاره سوم» دارد.
 اشباح اوکراینی

در اوکراین دیدن هر UAP به عنوان فناوری جنگی فرض می شود و دانشمندان (کی یف) این اشیا را به 
دلیل مبهم بودن «شــبح» می نامند. ستاره شناسان اوکراینی از پرواز ده ها پهپاد بر فراز کی یف خبر داده اند. 
بسیاری تصور می کنند که هرچه مشاهده می شود، هواپیماهای نظامی یا هواپیماهای بدون سرنشین است؛ 
زیرا روســیه و اوکراین در حال جنگ هســتند. رصدخانه نجوم کی یف در اواخر ســال ۲۰۲۲ با هماهنگی 
آکادمی ملی علوم این کشور یک مقاله تحقیقاتی منتشر کرد که بر روی نوع خاصی از اشیای ناشناخته به 
نام «فانتوم» تمرکز دارد؛ شیئی که یک جسم کاملا سیاه است و هیچ نوری از خود ساطع نمی کند و تمام 
تشعشــعات وارده بر آن را جذب می کند. مقاله ای با عنوان «پدیده های هوایی ناشــناس که من مشاهده 
کردم» نشــان می دهد اشیای ناشناخته ای که در اوکراین مشــاهده می شوند، بسیار سریع هستند و امکان 
عکاســی آسان نیست. در این مقاله آمده اســت: «ما آنها را همه جا می بینیم. ما تعداد درخور توجهی از 
اشیا را مشاهده می کنیم که ماهیت آنها مشخص نیست. پرواز تک، گروهی و اسکادران کشتی ها با سرعت 

سه تا ۱۵ درجه در ثانیه شناسایی شده اند».
 نیروی دریایی و  یوفوها

نیویورک تایمز نیز در آوریل ۲۰۲۰ ســه ویدئوی یوفو را منتشــر کرده بود. این ویدئوهای لو رفته از نیروی 
دریــای آمریکا بود که پنتاگون اجازه داد به صورت عمومی منتشــر شــود تا تصورات نادرســت در مورد 
واقعی بودن آنها را برطرف کند. اولین ویدئو در نوامبر ۲۰۰۴ گرفته شــد و اشــیای پرنده کوچکی را نشــان 
می داد. این کلیپ در سال ۲۰۰۷ لو رفته بود. به گفته وزارت دفاع آمریکا، دو ویدئوی دیگر در ژانویه ۲۰۱۵ 
ضبط شــده است. وزارت دفاع آمریکا بیانیه ای منتشر کرد که در آن اعلام شده بود: «پس از بررسی کامل، 
وزارت دفاع تشخیص داد انتشار مجاز این ویدئوهای طبقه بندی نشده هیچ گونه قابلیت یا سیستم حساسی 
را فاش نمی کند و هیچ گونه تداخلی بر تحقیقات بعدی در مورد تهاجمات هوایی نظامی توسط پدیده های 

هوایی ناشناس ندارد».
 واکنش ها

تقریبا بیشــتر افراد در شبکه های اجتماعی هیچ باوری  به حضور ناشناخته ها ندارند و در پایین این پست ها و 
توییت ها درباره این موارد، آنها را بخشی از صنعت سرگرمی سازی می دانند.

کشورهای توســعه یافته یک عادت فرهنگی پسندیده دارند. 
آنها وقتی متوجه می شــوند در یک ساختار یا شیوه مدیریتی 
شکســت خورده اند،  آن  را می پذیرند؛ حتی جشــن و مراسم 
می گیرند و این می شود آینه عبرت. آنها نقشه راه را می پذیرند 
و از مســیر «شکست» برمی گردند و راهی نو می پیمایند. آنها 
از شکســت، شــکوهی دوباره می ســازند اما اینجا معانی و 
درک موضوعات کاملا متفاوت اســت! در خودروسازی ناکام 
مانده ایم اما کیســت کــه بپذیرد!؟ کمپانی های خودروســاز 
کماکان مشــغول جذب پول از مردم هستند و در سقوط آزاد 
کیفی، شــتاب هم گرفته اند! در مدیریت آب دچار نابسامانی 
هستیم و در عین حال شاخص های مصرف را آموزش نداده ایم 
و مردم در هزاره ســوم و جهانی کم آب و بی آب، هنوز با آب 
شرب اســتحمام کرده و حتی ماشین می شــویند! در مقابل 
ســازمان آب به جای حل بحران قضیه را به انتقال تانکرهای 
آب در مناطــق شــهر تنــزل داده و هیچ مدیری به درســتی 

پاسخ گوی وضع اسف بار این  روزهای پایتخت نیست.
شاهد همین نوع از مدیریت در سینما نیز هستیم!

اینکه فیلم های ایرانی در چه ترازی از ســینمای جهانی 
قرار دارنــد، موضوع صحبتم نیســت که همیــن فیلم های 
نه چندان درخشــان د رنهایت مردم را با ســینما آشــتی داد؛ 
چراکه ذائقه مخاطب در آخر به میل فیلم ســاز تغییر کرد  اما 

حتی این بار به این موضوع هم نمی پردازم.
با یک ترکیب متفاوت، چراغ اقبال فیلم ها روشــن است و 
کاری را که مدیران به اصطلاح سینمایی کشور در حداقل این 

دو سال نتوانستند انجام دهند، ســینماگران انجام داده اند و 
رونقی نســبی به سالن های سینما برگشته و سینمای بیمار و 
رو به  موت، در حال خروج از کُما ست و گویا اتفاق های روشنی 
پیشاروی صنعت سینماست  اما درســت در همین برهه که 
سینما به شوک و تنفس مصنوعی جواب مثبت می دهد، سر 
و کله حضرات پیدا می شود تا دوباره شاهد معجزه مدیریتی 
آنان باشــیم! آقایان! شــما که برنامه نداریــد، طول و عرض 
مدیریت تان هم که با حذف بســته شده، به همین چند فیلم 
فیلم رحم کنید! به مردم، به سینمادار، به «سینما» رحم کنید!

باور کنید اگر بگذارید چرخه به  شکلی طبیعی خودش را 
پیدا می کند  اما شــما کاری می کنید که تهیه کننده و کارگردان 
بــا هزار خواهش و تمنا و ارتباط و ریش گرو گذاشــتن، برای 
فیلمشان سانس بگیرند و پنبه همکارشان را بزنند! در چنین 
نوع از مدیریتی  اســت که اصطلاحــا زیرآب زنی و چوب لای 
چرخ گذاشــتن باب می شود و این ابدا زیبا نیست. در مدیریت 
آشــفته شــما همین بس که یکی، دو فیلم را ۹ ماه در اکران 
نگه می دارید و بعد یکباره هشت فیلم جدید را هم زمان وارد 

سیکل اکران می کنید!
 فاصلــه اکران فیلم های موفق قبلی فقط یک ماه و اندی 
است. بعد پشت بند فیلم های موفقی که کسری های شما را 
جبران می کنند، هشــت فیلم را یکباره و هم زمان راهی اکران 
می کنید!؟ ماحصل چنین تصمیم غلطی به جان هم انداختن 
ســینماگران و پشــیمانی ســرمایه گذاران از ورود به صنعت 
سینما و مخلص کلام، سوزاندن فرصت است. شاید نمی دانید 
که با چنین رویکرد مدیریتیِ  اشــتباهی تیشه به ریشه سینما 
می زنید. که من آرزو می کنم ندانید! که غم ندانســتن شما از 
زهر عمدی بودن تصمیمات اشــتباهتان قابل تحمل تر است! 

هرچند نتیجه در نهایت اسف بار خواهد بود.
این فیلم ها با ســرمایه خصوصی ســاخته شده و برخی 
سرمایه هایشــان سال هاســت که خوابیده و حــالا که بعد از 

کوران کرونــا و ناآرامی  های اجتماعی، فرصت اکران یافته اند 
و در نهایتِ حیرت، مردم هم اســتقبال خوبی نشان داده اند، 
پایتان را از گلوی فیلم ســاز و ســرمایه گذار بردارید. بگذارید 
سینما کمی نفس بکشد. با سرمایه و نقدینگی مردم نجنگید. 

چه اصراری به این همه اعمال نظر دارید!؟
مخاطب این ســینمای پر از محدودیت و سانسور، مردم 
هســتند. حال که آنهــا با وجود همه ایــن محدودیت ها و با 
وجود فیلم های نه چندان قوی چراغ ســینما را روشــن نگاه 
داشته اند شما هم دســت از اعمال سلیقه در دایره مدیریت 

عجیب و غریب تان بردارید!
تداوم اکران فیلم هایی که از ۹ ماه پیش روی پرده هستند، 
نامش هرچه هست، مدیریت نیســت! و اوج این خلاقیت و 

مدیریت هم البته اکران یکباره هشت فیلم با هم است!
در تفســیر چنیــن تصمیمــی آنچــه بیــش از همه رخ 
می نمایاند، عنــاد با فیلم ســاز و هدردادن ســرمایه روحی، 
معنوی و مالی اوست. ســازندگان این فیلم ها اگرچه چندان 
نام آشنا نیستند  اما حضورشــان به مثابه همان نفس تازه ای  
اســت که در کالبــد نیمه جان ســینما دمیده اســت. نتیجه 
کارشــان در نهایت رونق صنعت رو به احتضاری  است که ما 

سال هاست برایش نگرانیم و فریاد وااسفا سر داده ایم.
مدیریت اکران ســینما کار چندان پیچیده ای نیســت که 
در نهایت مجبور شویم شــاهد اشتباهات فاحش شما در این 
چرخه معیوب باشــیم. فیلم های جدیدتر را بــا یک نمودار 
هرمی وارد چرخه اکران کنید؛ آهسته، پیوسته و صبورانه و در 
مقابل برای ادامه اکران فیلم های موفق پیشین چند درصد از 

ظرفیت سینماها را حفظ کنید.
با مدیریت آنــی فقط به جریان توفنــده رودخانه لطمه 
می زنید. به جای برخوردهای دفعی و ســاخت دیوار، پل ها و 

ظرفیت ها را بالا ببرید. راهی جز این نیست.
*رئیس انجمن منتقدان و نویسندگان سینمای ایران

بازی با آینده سینما

در چند روز گذشــته حضور گروه های خودســر و ایجاد التهاب در فضاهای فرهنگی و هنگام 
برپایی کنسرت ها با واکنش مسئولان و هنرمندان روبه رو شده است.

 کنسرت لیان و اقدام به موقع تالار  وحدت
شــب پایانی کنســرت لیان در تالار وحدت، با حمله افراد خودســر برای برهم زدن کنسرت 
همراه بود. به گزارش تســنیم، شــب ۲۶ خرداد ۱۴۰۲، تالار وحدت محل وقوع اتفاقاتی عجیب 
بود؛ اتفاقاتی که شــاید تا مدت ها در ذهنِ شاهدانِ داســتان باقی بماند. گروه موسیقی «لیان» 
به سرپرســتی محسن شریفیان طی چهار شــب و در روزهای ۲۳، ۲۴، ۲۵ و ۲۶ خرداد در تالار 
وحــدت روی صحنه رفت. این گروه در مجموع میزبان دو هزار و ۸۰۰ علاقه مند به موســیقی 
جنوب ایران بود. گروهی از افراد خودسر به تالار وحدت حمله کردند تا مانع از برگزاری کنسرت 
گروه لیان شــوند. حمله ای که خوشــبختانه ناکام ماند. در این اتفاق، حراســت بنیاد رودکی و 
نیروی انتظامی اقدامی به موقع و با اقتدار داشتند. آنها وقتی با حمله نیروهای خودسر مواجه 
شدند، خیلی سریع مقابل آنها ایستادند. متأسفانه این افراد قصد برهم زدن کنسرت و البته ایجاد 
رعب و وحشت در بین مردم را داشتند. جالب اینکه در طول برگزاری کنسرت که تماشاگران در 
سالن از موسیقیِ مناطق جنوب ایران لذت می بردند، نیروهای انتظامی و حراست بنیاد رودکی 
مشــغول کنترل اوضاع و مدیریت این بحران بودند. برخورد نیروهای انتظامی و حراست بنیاد 
رودکی با این افراد خودسر، از آن روی بود که کنسرت لیان مجوز رسمی از سوی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی برای برگزاری داشــت و چنین رویدادی که مراحل اخذ مجوز را گذرانده، باید 
برگزار شــود. آنچه در بیرون ســالن در حال رخ دادن بود به مرور به گوش محسن شریفیان هم 
رســید و این نوازنده و پژوهشگر موســیقی در اواخر کنســرت رو به حضار گفت: «یک پیام به 
بیرون ســالن دارم. ما همه ایرانی هســتیم و خط قرمز ما جغرافیای ایران است. ما برای ایران 
جنگیدیم و خون دادیم. اگر مردم ایران حالا در این سالن در حال تماشای یک فعالیت فرهنگی 
و خوشــحال هستند، نتیجه همان استقامت ها و رشادت هایی  است که شده. خواهش می کنم 
وقتی امشــب از سالن کنســرت بیرون می روید، همه چیز را رعایت کنید. خیلی عذرخواهم که 
این پیام را در این حالت به شــما منتقل می کنم. ســلامتی تک تک شما برای من اهمیت بالایی 
دارد و در هنگام خروج از ســالن، مواظب باشید». محسن شریفیان ساعاتی پس از برگزاری این 
کنسرت در صفحات شخصی خود متنی نوشــت که در بخشی از آن نوشته بود: «همان قدری 
که به ناعدالتی ها همیشــه معترض بوده و هســتم و بارها دادگاهی شدم و ممنوع الکار… اما 
باز مثل ماجرای کنســرت ۱۳۹۳ بوشــهر، به من ثابت شد که افرادی هستند که علی رغم تمام 
فشارها، جلوی بی قانونی می ایستند و دمشان گرم. سپاسگزارم از تلاش بی منت عوامل انتظامی 
تالار وحدت و حراســت بنیاد که محکم در برابر این بی قانونی و حمله ناکام عوامل خودسر و 
ناشناس ایستادند. برای گروه ۳۰ ساله ما زیاد این اتفاق ها افتاده... از تهدیدهای بسیار تا حمله و 
زد و خورد و در بهترین حالت قطع صدا و برق... و خدا می داند هر بار با چه حال و اعصابی روی 

صحنه می روم! و با چه اضطرابی کنسرتم را تمام می کنم».

 شکایت وزارت ارشاد از برهم زننده کنسرت
به گزارش تســنیم در همین زمینه «مهدی ســالم»  مدیرعامل بنیاد رودکــی نیز به اظهارنظر 
پرداخت. این مسئول در پی حواشی ایجادشده توسط «شخص شناخته شده در برهم زدن برنامه های 
هنری کشور» که «با ایجاد التهاب در حاشیه برگزاری یک برنامه موسیقیایی در تالار وحدت موجب 
برهم زدن نظم محیطی قبل از برگزاری این رویداد هنری شده بود»، به تشریح اقدامات بنیاد رودکی 
پرداخت. این اقدامات برای مقابله با هر نوع هنجارشکنی و حفظ شئونات در برگزاری رویدادهای 
هنری اســت. او گفت: «با توجه به اسناد و صورتجلسه تهیه شده توسط مأموران نیروی انتظامی 
برای این فرد شناخته شده که سابقه ای طولانی در ایجاد بلوا در اماکن هنری و تحریک احساسات 
پاک جامعه دینی با ســیاه  نمایی برگزاری رویداد های هنری دارد، پرونده قضائی تشکیل و به زودی 

این امر از سوی دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیگیری خواهد شد».
 وزیر ارشاد از دوقطبی سازی گفت

اما به گزارش ایســنا محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که در سفر خارج 
حضور داشــته، در اظهارات جدید خود در این زمینه یادآور شــده است: «در همین چند ماه اخیر 
علی رغم اینکه دشــمن تلاش می کرد اصحاب فرهنگ و هنر را متقاعد کند اجرا نداشــته باشند، 
اهالی موسیقی خوش درخشیدند. امروز هم که اجراهای ما کم نظیر و بدون حاشیه است، احساس 
می کنم یک جریان سیاسی در کشور به دنبال بزرگ نمایی برخی مشکلات است که رخ دادن آنها در 
برخی از کنسرت ها طبیعی است. در حقیقت این افراد می خواهند که اقشار مختلف مردم را مقابل 
هم قرار دهند. می بینم که برخی افراد بدسابقه سیاسی که فعال هستند، برای اینکه دوقطبی سازی 
کنند، می خواهند آرامش فرهنگ و هنر کشــور را از بین ببرند. از مردم کشــورم می خواهم که در 
اماکن فرهنگی و هنری قوانین شــرعی و قانونی را رعایت کننــد. ما اجازه نمی دهیم در فضاهای 
فرهنگی و هنری عده ای هنجارشــکنی کنند و اگر چنین اتفاقاتی رخ دهد، ما آن را به پای فعالان 
فرهنگی و هنری نمی نویسیم. در حال پیگیری مشکلات پیش آمده هستیم و برنامه های جایگزینی 

برای کنسرت های لغوشده در نظر گرفته ایم».
 مدیر کل موسیقی بر ضوابط تأکید کرد

همشــهری آنلاین نیز با محمد اله یاری، مدیر کل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
گفت وگــو کرده که ضوابط کنســرت ها را بار دیگر بازگو کرده و درباره لغو برخی از کنســرت های 
دارای مجوز توســط برخی از نهادها و مجموعه ها هم گفت: «وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
به عنوان نهاد رســمی صدور مجوز فعالیت های فرهنگی و هنری، زمانــی اقدام به صدور مجوز 
می کند که هماهنگی لازم با برگزارکنندگان و نهادهای ذی ربط در موضوع به عمل آمده است. لذا 
لازم است چنانچه نهادی ملاحظه ای درباره اجرای یک برنامه فرهنگی هنری دارد، آن را پیش از 
صدور مجوز، به وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی اعلام کند تا پس از صدور مجوز و در حین اجرا، 
شاهد آرامش در اجرای برنامه فرهنگی هنری و بهره مندی مخاطبان از برنامه ها در فضایی آرام و 

همچنین احترام به مجوز صادره برای فعالیت قانونی و در چارچوب ضوابط باشیم».

گزارش خوانی

جاذبه - آلفونسو کوارون- ۲۰۱۳
مت کوالسکی (جورج کلونی): رایان طنابِ منو رها کن

رایان استون (ساندرا بولاک): نه این کارو نمی کنم، نمی ذارم رها بشی توی فضا.
مت کوالسکی:  رها کن رایان، یاد بگیر که توی زندگی به موقع دست بکشی و رها کنی.

دیـالـوگ روز

اتفاق خوانى

اهدای نشان به یاد پروفسور شمس
در یکی از روزهای آخر بهار، جمعی از پزشــکان کنار هم 
جمع شدند تا در مراســمی از پروفسور «شمس» یاد کنند و 
همچنین نشــان خاصی به یکی از کسانی که یاد و خاطره او 
را زنده نگه داشته و برای چشم پزشکی ایران تلاش می کند، 
اهدا شــود. در این مراسم، بنیاد پروفســور شمس، انتخاب 
«محمدحســین ملک مدنــی»، متخصص چشم پزشــکی را 
برای دریافت «نشــان خدمت و مسئولیت پذیری حرفه ای و 
اجتماعی» اعــلام کرد. متن لوح، از ســوی فرزاد محمدی، 
رئیس مرکز تحقیقات چشــم دانشگاه علوم پزشکی تهران، 
قرائت شــد و پروفســور شــمس و محمود جباروند، رئیس 
بیمارســتان چشــم آفتاب و دبیر کل انجمن چشم پزشــکی 
کشور، به محمدحسین ملک مدنی اهدا کردند. محمدحسین 
ملک مدنی، مؤســس بیمارســتان چشــم آفتاب نیز در این 
مراسم گفت: «چشم پزشکی ایران، بدون نام شمس شناخته 
نمی شــود». همچنین در این مراسم پروفسور هرمز شمس، 
فرزند و جانشــین پروفســور «محمدقلی شــمس»، درباره 
خدمــات و علــت انتخاب دکتــر ملک مدنی ســخن گفت. 
پروفســور شــمس، بنیان گذار چشم پزشــکی ایران شناخته 

می شــود که اولین عمل پیوند قرنیه در سال ۱۳۱۳ در ایران 
به دست ایشان انجام شد. استاد لاشیئی از بنیان گذاران مرکز 
تحقیقات چشــم و بنیاد شمس و نیز جمعی از متخصصان 
چشم پزشــکی، مدیران و پرسنل بیمارستان آفتاب در مراسم 
حضور داشتند. در بخشی از مراسم که در بیمارستان چشم 
آفتاب برگزار می شــد، بخش ویژه ای به نام پروفسور «هرمز 
شمس» افتتاح شد. یاد و نام تمام کسانی که برای پیشرفت 
ایران تلاش کرده اند، همواره زنده اســت، در ایران پروفسور 
محمدقلی شــمس را به عنوان «پدر چشم پزشــکی ایران» 
می شناســند؛ پروفســوری که پس از بازدیــد از جنوب ایران 
و مناطقی که به دلیل شــیوع بیماری تراخــم، کوری بیداد 
می کرد، برای همیشــه از بازگشت به فرانسه صرف نظر کرد. 
پروفســور «هرمز شــمس» که این بخش به نامش افتتاح 
شــده است، هیچ گاه سعی نکرد تا از جایگاه پدرش استفاده 
کند. پروفسور هرمز شــمس در سال ۱۳۱۷ در تهران به دنیا 
آمده و در آمریکا و فرانسه به تحصیل چشم پزشکی پرداخته 
است. او در بیمارستان های متعددی مانند فارابی و شریعتی 
فعالیت کرده اســت، جوایز مهمی ماننــد علامه طباطبایی 
را دریافت کرده اســت که توســط آن بخــش اپیدمیولوژی 
چشم پزشکی را در بیمارستان فارابی راه اندازی کرده که هم 
دوره پست دکترا در زمینه چشم پزشکی را افتتاح کنند و هم 
بتوانند کارهــای تحقیقاتی انجام دهند. او در گفت وگویی با 
بیمارســتان فارابی گفته است: «خوشبختی در پول و داشتن 
قصر نیســت! خوشبخت کسی اســت که از زندگی خودش 
راضی باشــد! من اگر در کنار خیابــان قدم بزنم و لذت ببرم، 
این خوشبختی من است. خوشبختی این است که آدم ساده 
باشد و ساده فکر کند و به دیگران کمک کند  و انتظارات زیاد 
(مادی) نداشته باشد. خوشــبختی دست خود انسان است 
و خوشبختانه شانســی که من داشتم، این بود که در زندگی 
انســان خیلی قانع و همیشــه از زندگی راضی بودم. عاشق 
طبیعت هســتم و خیلی از چیزهای دیگر کــه برخی افراد 
ممکن است علاقه ای به این کار نداشته باشند». او همچنین 
در زمینــه اخلاق پزشــکی حرفــه ای گفته اســت: «اخلاق 
یادگرفتنی اســت و باید از بزرگان یاد گرفت. از کتاب اخلاق 
نمی توان اخلاق خوب را آموخت. اخلاق را باید از پدر و مادر 
و بــزرگان و اطرافیان یاد گرفــت. الان اخلاق جامعه ما پول 
اســت. اگر در یک محیط بااخلاق بزرگ  شده باشید، به اجبار 
انســان خوش اخلاق و کمک کننده ای خواهید شد؛ اخلاقی 
کــه در دانشــگاه ها تدریس می کنند، اخلاق نیســت و خود 
انسان هایی هم که تدریس می کنند، شاید به  نوعی صددرصد 
تعهد به اخلاق ندارند. اخلاق را باید نشان داد. من اخلاقم را 
از اطرافیانم و کسانی که در خارج دیدم، آموختم. هیچ کدام 

از آنها برای پول کار نمی کردند».

حضور دوباره گروه های خودسر

جعفر گودرزی*


